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• Környezettudomány a JATE-n 

Visszafordíthatatlan változások 

A kémia tanszékcsoport húszmillió forintot nyert környezetkárosító anyagok vizsgálatára. 
(Fotó: Miskolci Róbert) 

• Sajtódélután a SZOTE-n 

Nem folytatják 
az ágyszámpert 

Tiltakozás 
• Budapest (OS) 

A MUOSZ Egyetemi La-
pok Szakosztálya megdöbbe-
néssel értesült arról, hogy a 
kormány által létrehozott 
„Esélyt a tanulásra" közalapít-
vány pályázati felhívását 
egyetlen egyetemi és főiskolai 
laphoz sem jutatták el, így a 
lapok nem tudták a hallgató-

, kai informálni lehetőségeik-
ről. A szűkös pályázati határ-
idő miatt a hallgatók megfele-
lő széles körű tájékoztatása 
nem történt meg. Bár egyes 
hallgatói önkormányzatok 
megkapták a pályázati felhí-
vást, úgy gondolják, nem je-
lentett volna nagy terhet a ku-
ratórium és a Művelődési és 
Közoktatási Minisztérium saj-
tósai számára, ha az egyetemi 
lapokat is tájékoztatják. 

Tudományos 
ülés a SZÉF-en 

• DM-információ 
Tudományos felolvasó 

estet rendez a Kertészeti 
Egyetem Élelmiszeripari 
Főiskolai Kara november 
6-án, csütörtökön, 9 órai 
kezdettel. Az ülés hely-
színe a Pick-klub lesz, 
délután pedig az EFK kol-
légiumában folytatódik 
az összejövetel. 

A programot Szabó Gá-
bor, a főiskola főigazgatója 
nyitja meg. Ezt követően Di-
nya László, a Művelődési és 
Közoktatási Minisztérium 
helyettes államtitkára tart 
előadást „Minőség a felsőok-
tatásban" címmel. Dohy Já-
nos, a Magyar Tudományos 
Akadémia Agrártudományi 
Osztályának képviseletében a 
PhD képzés időszerű kérdé-
seiről mondja el amerikai ta-
pasztalatait. „Lépéstartás Eu-
rópával" címmel a Szegedi 
Biológiai Kutató Intézet fő-
igazgatója, Dudics Dénes tart 
előadást, majd a Budapesti 
Műszaki Egyetemről érkező 
Prohászka János akadémikus 
számol be az ezredfordulót 
követő technológiai fejleszté-
sek lehetőségeiről. „A reg-
ressziós módszerek vizsgála-
ta és fejlesztése a kémiai és 
élelmiszeripari mérések kiér-
tékelése során" címmel Rajkó 
Róbert főiskolai adjunktus 
tart előadást, majd pedig Bá-
róné Hercegh Ottilia főisko-
lai docens „A gyártástechno-
lógia és az érlelés körülmé-
nyeinek hatása a trappista sajt 
érzékszervi és kémiai jellme-
zőire" címmel. Délután Hor-
nos Zsolt tanszékvezető, a 
KÉE tanára az informatika 
szerepét ismerteti az élelmi-
szergazdaságban. A főiskolák 
és a kutatás címmel Patkós 
András, a minisztérium fő-
osztályvezetője tart előadást. 
A szegedi felsőoktatás jele-
néről és jövőjéről Rácz Béla, 
a JATE rektorhelyettese szá-
mol be. Ezután a tudományos 
diákkörös hallgatók tartanak 
előadásokat. 

Itt az EFTAN 
• DM-információ 

EFTAN néven új egyetemi 
és főiskolai adatbázis áll azok 
rendelkezésére, akik átfogó 
képet szeretnének kapni a for-
galomban lévő és a kiadás 
alatt álló olyan tan- és szak-
könyvekről, amelyeket a hall-
gatók tanulmányaik során fel-
használhatnak. Az EFTAN a 
Magyar Könyvkiadók és 
Könyvterjesztők Egyesülete 
kezdeményezésére, a Művelő-
dési és Közoktatási Miniszté-
rium támogatásával készült. A 
szolgáltatást bárki igénybe ve-
heti, aki internetes hozzáfé-
réssel rendelkezik. 

K ö r n y e z e t k á r o s í t ó 
anyagok v i z sgá la tá ra 
irányuló kutatási prog-
ramjára 21 millió forintot 
nyert a művelődési mi-
nisztérium pályázatán a 
JATE TTK, illetve a prog-
ramvezető Burger Kál-
mán professzor. Az 1999 
végéig tartó kutatás so-
rán környezetkárosító 
anyagok mérésén, elosz-
lásuk és terjedésük térké-
pezésén, káros hatásuk 
csökkentésének vizsgála-
tán dolgoznak a termé-
szettudományi kar kör-
nyezettudománnyal fog-
lalkozó kutatócsoportjai. 
A pályázat nem előzmé-
nyek nélkül való a karon. 

Az egyetemen folyó kémi-
ai kutatások évtizedek óta 
több ponton kapcsolódtak a 
természetben lejátszódó fo-
lyamatok megismeréséhez. 
Ezek a kutatások a nyolcva-
nas években lettek környezet-
tudományi irányultságúak. A 
munka 1991-ben terelődött 
szervezett keretek közé, ami-
kor megalakult a Környezet-
és Természetvédelmi Kutatá-
si, Oktatási Regionális Cent-
rum. A centrumot a JATE, a 
SZOTE, a JGYTF és a SZÉF 
biológiai, földtudományi és 
kémiai tanszékei alakították 
meg Burger Kálmán akadé-
mikus vezetésével. 

Képzés, minden 
szinten 

A szervezett kömyzettudo-
mányi képzés 1993-ban kez-
dődött meg a jelenleg is folyó 
környzetvédelmi szakosító 
posztgraduális oktatás elindí-
tásával. Ebben a négy féléves 

• Budapest (MTI) 
A december 31-ig elké-

szülő kormányrendelet 
az első esély az ötven 
éve kettévált tanárképzés 
koncepcionális egységesí-
tésére - jelentette ki Fara-
gó Magdolna, a Művelő-
dési és Közoktatási Mi-
nisztérium (MKM) Felső-
oktatási Főosztályának 
főtanácsosa. 

A készülő kormányrende-
let koncepcióját ismertető elő-
adás a főiskolai főigazgatói 
konferencia csütörtöki ülésén 
hangzott el Budapesten. 

Mint mondta: a főiskolai 

levelező képzésben természet-
tudományos alapdiplomával 
rendelkező mérnökök, kuta-
tók, tanárok vesznek részt, és 
másoddiplomát kapnak. Az 
elmúlt években közel három-
százan végeztek ebben a kép-
zésben. 

A felnőttoktatással párhu-
zamosan indult meg a doktori 
képzés, és akkreditálták a kör-
nyezetkémiai programot. En-
nek három alprogramjában -
környezeti kémia és analitika, 
környezetbarát technológiák, 
kolloid rendszerek a kömyze-
tei kémiában - húsz fiatal ku-
tató vett részt. Tavaly beindí-
tották nappali tagozaton is a 
környezettanár képzést negy-
ven hallgatóval, melynek cél-
ja, hogy a pedagógusokat fel-
készítse a közoktatásban a 
környezeti nevelésre. 

Nappali tagozaton enge-
délyeztetés alatt van a környe-
zetkutató szak. Célja olyan el-
méleti és gyakorlati ismere-
tekkel rendelkező szakembe-
rek képzése, akiket végzettsé-
gük alkalmassá tesz az ipar-
ban, a mezőgazdaságban, az 
egészségügyben, a vízügyben, 
a természetvédelemben, a 
közigazgatásban környezeti 
kutatásra és környezetvédelmi 
szervezésre. A következő ta-
névben beindítják a négy félé-
ves post secondary képzést ál-
talános környezetvédelmi, 
hulladékkezelési- és gazdál-
kodási, illetve természetvédel-
mi szaktanácsadó szakokon. 

Szerteágazó 
kutatás 

A kémia tanszékcsoport 
hat tanszékén és három aka-
démiai kutatócsoportjában 
folynak a környezetkémiai 

kutatások. Az egyik fontos 
terület a környezeti analitika. 
Környezetei minták analízise 
során atomspektroszkópiai 
módszerekkel vizsgálják a to-
xikus fémek kimutatásának 
módszereit. Kiemelt terület 
az atmoszféra, a felszíni és 
felszín alatti vizek szerves 
nyomszennyezőinek analízise 
gáz-, folyadékkromatográfiás 
és tömegspektrometriás mód-
szerekkel. Vizsgálják a vizek 
arzén, nehézfém és foszfát 
szennyezéseinek eltávolításá-
ra szolgáló adszorpciós eljá-
rásokat. 

A vízvédelemmel kapcso-
latos vizsgálatok másik köre 
a szerves szennyezők eltávo-
lítására alkalmas, úgyneve-
zett nagyhatékonyságú oxi-
dációs eljárások technológiai 
alkalmazhatóságára teijed ki. 
Az atmoszféra illékony szer-
ves szennyezőinek eltávolítá-
sára alkalmas módszerek kö-
zül a csendes elektromos kis-
ülés, valamint a biológiai 
rendszerek általi lebontás le-
hetőségeivel foglalkoznak. 

A környezetbarát techno-
lógiák terén vizsgálatok foly-
nak a nitrogénoxidok átme-
netifém tartalmú zeolitokon 
történő bomlásával kapcso-
latban. A régóta folyó korró-
ziós kutatásoknak az úgyne-
vezett zöld inhibitorok alkal-
mazása adott új irányt. A tan-
széki kutatások szerint bizo-
nyos természetes eredetű 
anyagok korróziógátló hatá-
sukkal környezetbarát hulla-
déknak tekinthetők, mert ká-
ros anyagok képződése nél-
kül, biológiailag könnyen le-
bomlanak. E kutatási terüle-
tek mellett a kolloid rendsze-
rek vizsgálata is jelentős a 
környezeti kémiában. 

Egy sikeres 
pályázat 

Környezetkárosító anya-
gok mérése, eloszlásuk és 
terjedésük térképezése, ká-
ros hatásuk csökkentésének 
v iz sgá la t a a c íme annak 
a ku ta tás i p r o g r a m n a k , 
amelyre 21 millió forintot 
nyert el a művelődési mi-
nisztérium pályázatán a JA-
TE TTK. A program veze-
tő je Burger Kálmán pro-
fesszor. Az 1999 végéig tar-
tó kutatások célja, hogy ta-
nulmányozzák a levegő, a 
felszíni vizek, a talaj és az 
é lő lények szempont j ábó l 
káros anyagoknak a környe-
zetbe való kijutását, vala-
mint ezek egymással és a 
környezet természetes anya-
gaival való kölcsönhatását. 
A m e g l é v ő kö rnyeze t -
szennyezés i ada tbáz i sok 
alapján a pontszerűen gyűj-
tött adatokat térinformatikai 
módszerekkel, statisztikai 
kiértékeléssel és matemati-
kai rendszermodellezéssel 
fogják értékelni. A mérési 
adatok felhasználásával mo-
dellezni fogják a környezet-
be kijutott szennyezők terje-
dési m ó d j á t , ha t á suka t . 
Mindezekből a vizsgálatok-
ból egy komplex környezet-
szemléleti modell alakítható 
ki, amely az egyetemeken 
oktatható és a gyakorlatban 
alkalmazható, s amelynek 
adatbázisa lehetővé teszi a 
környezetállapot naprakész 
meghatározását. A projekt 
megvalósítása során nyert 
tapasztalatok egy része or-
szágosan is hasznosítható 
lesz. 

Keczar Gabrie l la 

más főiskolai főigazgató fel-
szólalásával egybehangzóan 
kijelentette: a főiskolák valós 
igényeket elégítenek ki és 
több megőrzendő értéket hor-
doznak. Többek között lénye-
gesen olcsóbbak az egyetemi 
képzésnél és praktikus, gya-
korlatorientált képzést nyújta-
nak. 

A finanszírozást illetően a 
kollégium állásfoglalása sze-
rint a tanárképző főiskolák 
önerőből nem képesek végre-
hajtani a szükséges változtatá-
sokat, hiszen az egyetemi 
hallgatói normatívának csak 
mintegy a fele áll rendelkezé-
sükre. 

A SZOTE idén kineve-
zett új rektora, Dobozy 
Att i la p r o f e s s z o r ha-
g y o m á n y t te remtet t : 
negyedévente beszél-
getésre hívja az újság-
írókat . Második „ren-
des" sajtótájékoztató-
ját tegnap délután tar-
totta a rektori hivatal-
ban. A találkozón szó 
esett a veszélyeshulla-
dék-égetőről , a z ágy-
számcsökkentés i per-
ről, valamint a veszé-
lyesség i pótlék és a z 
ügyeleti díj körüli ne-
hézségekről. 

Rendes, negyedéves saj-
tóbeszélgetésre hívta teg-
nap délután a helyi média 
munkatársait Dobozy Atti-
la, a Szent-Györgyi Albert 
Orvostudományi Egyetem 
rektora. Elsőként a SZO-
T E - r a t e l e p í t e n d ő v e s z -
é l y e s h u l l a d é k - é g e t ő r ő l 
esett szó. A rektor elmond-
ta, befejezéséhez közeledik 
az 1993-ban a svájci kor-
mány felajánlásával indult 
p r o g r a m . Mint arról la-
punkban többször beszá-
mol tunk , a régió kórházi 
h u l l a d é k á n a k k e z e l é s e 
hosszú idő óta megoldatlan, 
és a helyzetet csak nehezí-
tette a Morvai-fé le kazán 
fiaskója, valamint a kettes 
kórházbeli égető környezet-
szennyező kényszerüzeme-
lése . A s v á j c i k o r m á n y 
1993-ban tett a ján la to t a 
magyar államnak egy kör-
n y e z e t v é d e l m i i l l e tve 
egészségügyi célú beruhá-
zásra, melynek keretében a 
szegedi orvosegyetem pá-
lyázati úton, „térítésmente-
sen" jutott egy modern ége-
tőműhöz. A szegedi önkor-
mányzat a nyár folyamán 
adott zöld utat a berendezés 
telepítésének. A végleges 
építési engedélyt kiadták, 
így már novemberben meg-
kezdődik az égetőmű tele-
pí tése . Kedden helyszíni 
szemlére Szegedre érkezik 
egy svájci szakemberekből 
álló csoport, és várhatóan 
1998 e l ső negyedévében 
üzembe helyezik a beren-
dezést. Közben létrejött az 
a közhasznú társaság - tu-
lajdonosa kizárólag az or-
vosegyetem - , amely nem 
haszon-orientáltan üzemel-
teti majd a megye összes 
kórházi hulladékának meg-
s e m m i s í t é s é r e a l k a l m a s 
égetőművet. A SZOTE rek-
tora elmondta, a svájci fél 
garanciát vállalt a berende-
zés biztonságos üzemelésé-
re, melyet az orvosegyetem 
mellett a hazai szakhatóság 
és a helyi önkormányzat is 
elfogadott. 

Dobozy Attila rektor be-
számolt az ágyszámcsök-
k e n t é s i per á l l á s á r ó l is . 
Mint ismeretes , a tavalyi 

• DM-információ 
Pályázatot hirdet a József 

Attila Tudományegyetem ta-
nársegédi állás betöltésére. 
A kinevezendő tanársegéd a 
Bölcsészet tudományi Kar 
Klasszika-Filológia Tanszé-
kén dolgozik majd. Feladata 
szemináriumok és szövegol-
vasások tartása latin szakos 
hallgatók számára, továbbá a 
tanszék oktatásszervezési és 
tudományos munkájában va-

ágyszámleép f t é s i hu l lám 
egyik nagy vesztese a SZO-
TE vo l t . Az O r s z á g o s 
Egészségbiztosítási Pénztár 
h a t á r o z a t a a l a p j á n 217 
ágyat kellett a szegedi or-
vosegyetemről kivonni. A 
SZOTE, a szegedi önkor-
mányzat és a deszki tüdő-
k ó r h á z k ö z ö s e n ind í to t t 
pert az OEP ellen. A bíró-
sági per szüneteltetését kér-
ték az idén ápr i l isban. E 
hónap elején, október 8-án 
járt le az a hat hónap, ami 
után automatikusan meg-
szűnt a peres e l j á r á s az 
OEP és szegedi fekvőbe-
teg-intézmények között. A 
SZOTE rektora tegnap el-
mondta: a bírósági pertől 
az egyetem eláll, ugyanis, 
ha a bíróság a SZOTE-nak 
ad(na) igazat az ágyszá-
mügyben és új eljárásra kö-
telezné az OEP-et, akkor ez 
nem változtatna a Csongrád 
megyei fekvőbeteg-intéze-
tektől e lvet t összágyszá-
mon. Ennek következmé-
nye csak az l e h e t n e -
mondta a rektor - , hogy a 
SZOTE javára a megye vá-
rosainak kórházaitól venné-
nek el ágyakat. Az ebből 
fakadó feszültségre viszont 
nincs szükség, mindenek-
előtt a zavartalan betegellá-
tás érdekében. 

A tegnapi sajtóbeszélge-
tésen szó esett még két pe-
res el járásról , amelyet az 
intézmény dolgozói indítot-
tak az egyetem el len. Az 
egyik a veszélyességi pót-
lék, a másik az ügyeleti dí-
jak visszamenőleges kifize-
tésével kapcso la tos . Do-
bozy Attila rektor elmond-
ta, a dolgozók összes köve-
t e l é s é n e k k i f i z e t é s é h e z 
300-320 millió forintra len-
ne szükség, mely összeg-
nek f o r r á s a n incs , t ehá t 
csak elbocsátások árán len-
ne fedezhető. Az egyetem a 
művelődési és a népjóléti 
minisztériumok segítségé-
vel 70-75 mil l ió for in to t 
tud erre a célra fordítani. 
Ezért az intézmény vezeté-
se kompromis szumos ja-
vaslatot tett a dolgozóknak, 
bízva azok szol idari tásá-
ban. Ha az érintettek elfo-
gadják a javaslatot, az in-
tézmény nullszaldóval zár-
h a t j a az éve t úgy , hogy 
nem kényszerül a budapes-
ti orvosegyetemhez hasonló 
kényszer - in tézkedésekre ; 
műtétek, beavatkozások el-
halasztására. 

A tegnapi sajtóbeszélge-
tésen még elmondták, hogy 
a gyógyszerész karon térí-
téses képzésre felvett hall-
g a t ó k k a l k a p c s o l a t o s a n 
kedvezőek az első tapaszta-
la tok. (Ez utóbbi témára 
egy későbbi Universitas ro-
vatban visszatérünk.) 

K. G . - K . K . 

ló részvétel. A pályázónak 
latin és görög szakos diplo-
mával, egy élő idegen nyelv 
beszéd szintű, legalább egy 
másik olvasásszintű ismere-
tével kell rendelkeznie. A ki-
nevezés 1998. január l-jétől 
négy évre szól. A pályázók-
nak meg kell felelniük a JA-
TE oktatói követe lmény-
rendszerében foglalt feltéte-
leknek. A pályázatok leadási 
határideje november 1. 

• A főiskolai főigazgatói 
konferencia ülése 

Békési Imre 
elégedetlen 

tanárképzés heterogén és 
diszfunkcionális, hiszen nem 
igazodik kellőképpen az áta-
lakuló közoktatás új általános-
és középiskolai struktúráihoz. 

Az egységes tanárképzés 
problémájával kapcsolatban a 
konferencián Békési Imre, a 
szegedi Juhász Gyula Tanár-

képző Főiskola főigazgatója 
elmondta: a Magyar Akkredi-
tációs Bizottságban szerzett 
tapasztalatai szerint az egyete-
mi érdekek túlképviseltek a 
bizottságban és ez komoly 
akadálya annak, hogy egyete-
mi szakok létesüljenek a főis-
kolákon. Ugyanakkor több 

Tanársegédi 
pályázat 


